
Arpa çayının sahilində 
yerləşən Amulsar qızıl yatağı 
Cermuk şəhərindən 13 kilometr 
məsafədə yerləşir və burada 
təxminən 31 milyon filiz və 40 
ton qızıl ehtiyatı var. 2006-cı ildə 
kəşf edilmiş ərazidə 2012-ci ildə 
“Geotim” şirkəti istismar və geoloji 
kəşfiyyat işlərinə başlamaq üçün 
lisenziya alsa da, aparıcı ekoloji 
təşkilatlar həyəcan təbili çalırlar. 
Onların fikrincə, su hövzəsini 
əhatə edən ərazinin istismarı 
ekoloji risklərə gətirib çıxara bilər. 
Su hövzəsinin çirklənməsi ətraf 
yaşayış məntəqələri üçün su 
qıtlığı yaratmaqla yanaşı, Göyçə 
gölünün çirklənməsinə də səbəb 
ola bilər.

Erməni ekoloq, sabiq ətraf 
mühitin mühafizəsi naziri Ka-
rine Danielyan Amulsarda 
keçirilmiş ekspertizanın rəyini 
yarımçıq və birmənalı hesab 
edir. Onun sözlərinə görə, eks-
pertizada risklərin olmamasına 
toxunulmur: “Bir şey aydındır 
ki, bütün bu çatışmazlıqlarla 
ərazinin su hövzəsinin istismarı 
qəbuledilməzdir. Təklif edilən 
şərtlərlə yatağın istismarı res-
publika, hətta regional miq-
yasda baş verə biləcək fəlakət 
deməkdir”. Ekoloq ölkənin digər 
bölgələrində təbii ehtiyatların 
istismarı zamanı su hövzələrinin, 

xüsusilə də  çayların ağır metal-
larla çirkləndiyini və canlı aləmə 
ziyan vurduğunu, balıqların 
mutagenezinə səbəb olduğunu 
xatırladıb.

“Quşları sevənlər mərkəzi” 
təşkilatı da Amulsar yatağının 
istismarının təkcə su hövzəsini, 
ərazidəki bulaqları çirkləndirəcəyi 
deyil, biomüxtəlifliyə, canlı aləmə 
də ziyan vuracağı qənaətindədir. 
Bölgədə Qırmızı kitaba düşmüş 
26 bitki növü bitir. Təşkilat sədrinin 
yerli mətbuata verdiyi açıqlamada 
Amulsar yatağında işlərin aparıl-
ması üçün Qırmızı Kitab növlərinə 
dair Qanuna dəyişikliklər edildiyini 
xüsusi vurğulayıb. Səbəb kimi 
isə “ Amulsar bir sıra ölkələrin 

nümayəndələrinin marağının oldu-
ğu siyasi layihədir ”

Vətəndaş cəmiyyətinin fəalları, 
ekoloqları ilə yanaşı, siravi 
vətəndaşlar da bu məsələdə öz 

narahatlığını yürüş və etiraz 
aksiyaları keçirməklə bildirirlər. 
Bundan başqa, sosial şəbəkədə 
də ən çox müzakirə edilən möv-
zular içərisində Amulsar yatağının 
istismarı birincilik təşkil edir. Bir 
çox sosial şəbəkə istifadəçiləri 
müxtəlif fikirlər paylaşaraq baş na-
ziri tənqid edir, onların ümidlərini 
doğrultmadığını bildirir. Belə ki, 
hələ 2018-ci il oktyabrın 24-də 
parlamentdə çıxışı zamanı Paşin-
yan layihə barədə bunları demişdi: 
“ Əgər əsaslansa ki, istismar Se-

van (Göyçə) və Cermuk su sistemi 
üçün təhlükəsizdir, layihə reallaşa-
caq, əgər təhlükə olarsa, mən heç 
nədən asılı olmayaraq, onun real-
laşmasına icazə verməyəcəm”.

Ancaq ekoloqların rəyləri və 
etirazlarına baxmayaraq, baş 
nazirin indiki mövqeyindən də belə 
görünür ki, layihəni reallaşdırmaq 
niyyətindədir. Odur ki, vətəndaşlar 
baş nazirin həmin çıxışını xatırla-
daraq feysbuk sosial şəbəkəsində 
“Nikol, çıx get, Amulsar dağ olaraq 
qalacaq!”, “ Serjin davamçısının 
istefasını tələb edirik!” “İstismarı ilk 
növbədə təhlükənin miqyasını başa 
düşməyənlər başlaya bilərlər. İkin-
cisi, öz zənginliyi, vətənini qəpik-
quruşa satmağa hazır olanlar hətta 
bunu öz sağlamlığı, gələcək nəslin 
sağlamlığı bahasına edirlər...” kimi 
müxtəlif rəylər yazırlar. 

Məsələ o həddə çatıb ki, 
avqustun 19-da Amulsar yatağının 
istismarı məsələsi ilə bağlı baş 
nazir Paşinyanın iştirakı ilə, rəsmi 
dövlət nümayəndələri, ekoloqların 
da iştirakı ilə məsləhətləşmə keçi-

rilib. Görüşün keçirildiyi prezident 
iqamətgahının önündə etirazçıla-
rın aksiyası reallaşıb.

Gərgin şəraitdə keçən görüş 
baş nazirin fikirlərinə etiraz olaraq, 
ekoloqlar Ani Xaçaturyan və Anna 
Şahnazaryanın zalı tərk edib bina-
nın önündəki etirazçılara qoşulma-
ları ilə yadda qalıb. A.Xaçaturyan 
jurnalistlərlə söhbətində fikrini 
belə izah edib: “ Biz baş nazirin 
dilindən yataqda işlərin bərpa 
edilməsinin vacibliyi barədə əsaslı 
dəlillər eşitmədik. Amulsar yalnız 
dağ olaraq qalmalıdır. Bu təmiz 
ekologiya şəraitində həyat uğrun-
da mübarizədir.” 

Məsələ ilə bağlı konkret 
ölçü götürülməsini tələb edən 
nümayişçilərə polis güc tətbiq 
edib.

Qeyd edək ki, 2005-ci ildə 
yaradılmış “Lydian Armenia” 
şirkəti geoloji kəşfiyyat işləri üzrə 
yaradılmış qurumdur və Amul-
sar yatağının istismarı layihəsi 
onların ilk işidir. 2012-ci ilə qədər 
investor axtarışına çıxan şirkət 

yatağın istismarı ilə bağlı proqram 
hazırlayıb. Elə həmin ildə şirkət 
Ermənistan hökuməti ilə istismarın 
başlamasına razılıq əldə edilib. 
Şirkət beynəlxalq normalara riayət 
etdiyini bildirsə də, ekoloqlar 
ekspertizanın rəyi ilə razı deyillər. 
Onların fikrincə, hökumət ekoloji 
problemlərə göz yumur. Bu eti-
razlar hələ 2011-ci ildən başlayıb. 
Yerli əhali və ekoloqlardan ibarət 
fəallar müntəzəm olaraq, aksiya-
lar keçirmiş, yatağa gedən yolları 
bağlamışlar. Nəticədə etirazçılar 

2018-ci ildə Amulsarda işlərin da-
yanmasına nail olmuşlar. Onların 
fikrincə, yataqda aparılan istismar 
işləri ətraf mühitin ekologiyasına 
mənfi təsir göstərir və çayların 
çirklənməsi dolayısı ilə Göyçə 
gölünü də zəhərləyir. Baş nazir 
Paşinyan öz feysbuk səhifəsində 
məsələ ilə bağlı mövqeyini canlı 
yayımda şərh edib. Bildirib ki, 
beynəlxalq ekspertizanın rəyinə 
əsasən istismar ətraf mühitə 
ziyan vurmayacaq. Əhalini ayağa 
qaldıran qüvvələr əsasən digər 
yataqların sahibləri olan şirkətlərin 
sahibkarlarıdır. Onun fikrincə, 
cəmiyyətdə də əsas səs-küy yara-
dan və etiraz edənlər də onlardır. 

Görünən odur ki, işğalçılıq 
siyasətini davam etdirən baş 
nazirin ölkənin iqtisadi durumunu 
dirçəltmək və dövlət büdcəsini 
doldurmaq üçün ekoloji terrora 
belə razıdır. Təki “gəlir” gəlsin. 
İyirmi beş ildən artıqdır ki, işğal 
edilmiş Azərbaycan torpaqla-
rında təbii sərvətləri talayan, 
meşələri vəhşicəsinə qıran 
Ermənistan hökuməti indi də öz 
xalqına qarşı ekoloji terror həyata 
keçirməkdədir. Bu siyasət artıq 
erməni cəmiyyətinin Paşinya-
na olan-qalan ümidini də heçə 
endirir.

Əfsanə BAYRAMQIZI,  
“Xalq qəzeti”

Dövlətimizin başçısı çıxışında vurğu-
lamışdır ki, kənd təsərrüfatında əldə edilən 
rekord göstəricilər aparılan islahatların 
nəticəsində mümkün olub. Belə ki, müxtəlif 
istiqamətli addımlar kənd təsərrüfatında can-
lanmaya gətirib çıxarıb. Prezident fermerləri 
əmin etmişdir ki, dövlət dəstəyi hər zaman 
olduğu kimi, bu il də göstərilir, bundan sonra 
da göstəriləcək. 

Tədbirdə çıxış edən kənd təsərrüfatı 
naziri İnam Kərimov demişdir ki, hazırda 
nazirliyin qarşısında duran əsas vəzifələrdən 
biri pambıqçılığın inkişafı ilə bağlıdır. Pam-
bığın tədarükü növbəti aydan --sentyabrdan 
başlanacaq. Həm texnika, həm də gübrə ilə 
tam təminat üçün işlər həyata keçiriləcək. 

Artıq, vaxt-vədə yetişir. Yuxarıda qeyd 
etdiyimiz kimi, ən yaxın günlərdə pambıq 
tarlalarında məhsul yığımı kampaniyasına 
start veriləcək. Buna görə də pambıqçılıq 
sahəsində çalışanlar indi bütün qüvvələrini 
yığım kampaniyasını tez və mütəşəkkül 
keçirmək üçün səfərbər etməyə çalışırlar. 

Qeyd etmək lazımdır ki, Azərbaycanda 
pambıqçılığın yeni inkişaf dövrü bu 
istiqamətdə əsaslı tədbirlərin görüldüyü, 
bu sahənin inkişafını nəzərdə tutan dövlət 
proqramının qəbul olunduğu 2016-cı ildən 
başlayıb. Özünüz müqayisə edin: 2015-ci 
ildə pambıq əkini sahələri 18,7 min hektar, 
məhsul istehsalı 35,2 min ton təşkil edib. 
Lakin bir il sonra, artıq 2016-cı ildə əkin 
sahələri 2,7 dəfə artırılaraq 51,4 min hektara, 
pambıq istehsalı isə 2,5 dəfə artaraq 89,4 
min tona çatdırılıb. 

Azərbaycanın müstəqillik dövründə ən 
çox pambıq istehsalı 2018-ci ildə qeydə 
alınıb. Belə ki, ötən il ölkə üzrə sahələrdən 
230,4 min ton xam pambıq yığılıb. Bu, 
2015-ci ilin göstəricisindən 6,54 dəfə çox-
dur! 

2018-ci ildə Azərbaycanda 132,5 
min hektar sahədə pambıq əkilib, 2019-
cu ildə pambıq əkini sahələrinin həcmi 
məhsuldarlığı az olan torpaqların əkin 
dövriyyəsindən çıxarılması hesabına 100,1 
min hektaradək azaldılıb. Bu gün pambıq-

çılıq sahəsində qarşıda duran əsas vəzifə 
məhsuldarlığın yüksəldilməsi hesabı-
na ümumi istehsalın azalmasına imkan 
verməməkdir. 

Bu məqamda qeyd etmək lazımdır 
ki, son illər Azərbaycanda pambıqçılığın 
inkişafı üçün mühüm sənədlər qəbul edilib. 
2010-cu il mayın 11-də “Pambıqçılıq haq-
qında” Azərbaycan Respublikasının Qanunu 
qəbul olunub. Azərbaycan Respublikasının 
Prezidenti cənab İlham Əliyev 2016-cı il 
sentyabrın 22-də “Azərbaycan Respublika-
sında pambıqçılığın inkişafına dövlət dəstəyi 
haqqında” sərəncam imzalayıb. 2017-ci il 
iyulun 13-də dövlət başçısının təşəbbüsü ilə 
“Azərbaycan Respublikasında pambıqçılı-

ğın inkişafına dair 2017–2022-ci illər üçün 
Dövlət  Proqramı” qəbul olunub. 

Məlumat üçün bildirək ki, pambıqçılıq 
dünyanın inkişaf etmiş dövlətlərinin kənd 
təsərrüfatının aparıcı sahələrindən birini 
təşkil edir. Hazırda “Böyük iyirmilik” 
ölkələrindən ABŞ, Avstraliya, Braziliya, 
Çin, Hindistan, Meksika və digər ölkələr 
dünyanın əsas pambıq istehsalçıları sırasın-
dadır. 

Son iki-üç ilin parlaq uğurları ar-
tıq Azərbaycanı pambıqçılıq sahəsində 
nəzərəçarpan uğurlar əldə etmiş dövlətlərdən 
birinə çevirib. Ekspertlərin fikrincə, 
ölkəmizdə orta məhsuldarlığın davamlı 
olaraq yüksəldilməsi Azərbaycanın pambıq 

istehsalıçısı olan ölkələr arasındakı mövqe-
yini daha da gücləndirəcək.

Reallıq budur ki, bu gün pambıqçılıq 
Azərbaycanda geniş şəkildə dövlət dəstəyi 
göstərilən kənd təsərrüfatı sahələrindən 
biridir. Təkcə ötən il pambıq istehsalçılarına 
təhvil verdikləri xam pambığa görə 23 milyon 
manatdan çox subsidiya ödənilib. Məlumdur 
ki, pambıqçılıq kənd təsərrüfatının yüksək 
əməktutumluluğu ilə seçilən sahələrindəndir. 
Azərbaycanda ötən illə müqayisədə 2019-cu 
ildə 20 rayon üzrə pambıq əkən fermerlərin 
sayı 2373 nəfər artaraq, 18000 nəfərə çatıb.  
Ölkəmizdə hazırda 23 pambıq zavodu, 7 
iplik istehsalı fabriki, 3 pambıq yağı istehsalı 
müəssisəsi fəaliyyət göstərir. Fermerləri, pam-

bıq sahələrində çalışan mütəxəssisləri (aqro-
nom, mexanizator, sürücü və s.), mövsümi 
işçiləri, pambıq zavodu, iplik fabriki, yağ za-
vodlarında çalışan insanları ümumiləşdirsək, 
pambıqçılığın inkişafı təxminən 200 mindən 
artıq insanın əsas gəlir mənbəyini təmin edir. 
Bu baxımdan pambıqçılıq aqrar məşğulluğun 
artırılmasında mühüm rol oynayır. Bəli, 
dövlət dəstəyinin genişləndirilməsi bu sahəyə 
marağı daha da artırır. Pambıqçılığın inkişafı 
fermerlərin sosial rifahını daha da yaxşılaş-
dırır. 

Hazırda Azərbaycanda 1 hektar pambıq 
sahəsinin becərilməsi 1058 manata başa 
gəlir. Bura torpağın hazırlanması, aqrotexni-
ki tədbirlər, toxumun alınması və səpilməsi, 
becərmə xərcləri, məhsul yığımı və sair 
xərclər daxildir.

Orta məhsuldarlıq artdıqca, fermerin xa-
lis gəliri də artır. Hesablanıb ki, məhsuldarlıq 
20 sentner təşkil edərsə, hər hektardan 520 
manat; 25 sentner təşkil edərsə, hər hektar-
dan 850 manat; 30 sentner təşkil edərsə, hər 
hektardan 1300 manat xalis gəlir əldə olunur. 

Azərbaycanda 100,1 min hektar sahədə 
pambıq əkildiyini nəzərə alsaq, fermerlər 
orta məhsuldarlıq 20 sentner olarsa, 52 
milyon manat; orta məhsuldarlıq 25 sentner 
olarsa, 85 milyon manat; orta məhsuldarlıq 
30 sentner olarsa, 130 milyon manat xalis 
gəlir əldə edə bilərlər. 

Bu gəlirin bir hissəsini dövlətin 
fermerlərə ödədiyi subsidiyalar təşkil edir. 
Dövlət pambıq əkini zamanı sahələrə verilən 
gübrənin qiymətinin 70 faizini subsidiya-
laşdırır, fermerlər gübrəni dəyərin yalnız 30 
faizini ödəməklə əldə edirlər. 

Hazırda xam pambığın hər tonuna 
100 manat subsidiya ödənilir. 2018-ci ildə 
dövlət tərəfindən 23 rayon (şəhər) üzrə 15 
627 istehsalçıya təhvil verdikləri 230,4 min 
ton xam pambığa görə 23 038,9 min manat 
subsidiya ödənilib. 

Eyni zamanda, pambığın alış qiymətinin 
artırılması da pambıqçılığın kənd 
təsərrüfatının ən gəlirli sahələrindən biri 
olmasını təmin edib. Ötən il pambıq əkən 
fermerlərin məhsul istehsalına, yığımına 
həvəsləndirilməsi və onların maddi rifahının 
daha da yüksəldilməsi məqsədilə pambığın 
növlər üzrə mövcud alış qiymətləri hər ton 
üçün 50 manat artırılıb. Məsələn, 1-ci növ 
pambığın alış qiyməti bir ton üçün 650 ma-

nata çatdırılıb. Nəticədə fermerlər 2018-ci 
ildə pambığın alış qiymətinin artırılmasın-
dan 13 milyon manatadək əlavə gəlir əldə 
ediblər.

Uzun illər jurnalistika sahəsində 
fəaliyyətim ərzində pambıqçılıq sahəsində 
çox sayda əmək qəhrəmanları ilə görüşmüş, 
onların uğurlarından yazmışam. Əməyinə, 
səriştəsinə, təşkilatçılıq qabiliyyətinə dərin 
hörmətim olan pambıqçılardan biri də 
 Sabi rabaddan rayonundan olan Sosialist 
Əməyi Qəhrəmanı, 1-ci dərəcəli Əmək 
ordenli Fatma Hüseynovadır. 

Bu günlərdə fermer Fatma Hüsey-
novanın pambıq tarlasına baş çəkdim. 
Gəlişimə sevindi, gülümsəyərək dedi: 

– Yadındadır, mən sizə deyirdim ki, 
dövlətimiz pambıqçılığa yenidən diqqət 
göstərəcək. Möhtərəm Prezidentimiz İlham 
Əliyev haqlı olaraq bu sahəyə böyük qayğı 
göstərir. Allah ömrünü uzun eləsin! 

F.Hüseynova sonra bildirdi ki, son 

 vaxtlar Sabirabadda, qonşu Saatlıda, 
İmişlidə, bir sözlə, bütün Muğanda pam-
bıqçılığa maraq birə-on artıb. Hamı həvəslə 
şalışır, bol məhsul toplayıb təhvil verir. Yaxşı 
da qazancları olur.

Mən həmsöhbətimdən məhsuldarlığın 
artırılması üçün gördüyü işlər barədə soru-
şanda cavabında dedi: 

--Məhsuldarlığın artırılması fermerlər 
üçün çox sərfəlidir. Kim az məsrəf çəkib 
daha çox məhsul əldə etmək istəməz. 
Sadəcə, bu istiqamətdə qabaqcıl təcrübədən 
bəhrələnmək lazımdır. 

Pambıqçılıq sahəsində texnika 
təchizatı da ilbəil yaxşılaşır. Kənd 
Təsərrüfatı Nazirliyinin mətbuat 
xidmətinin rəhbəri Vüqar Hüseynlinin 
sözlərinə görə, hazırda pambıqçıların 
kənd təsərrüfatı texnikası ilə təminatı ən 

yüksək səviyyədədir. Təkcə ötən il “Aqro-
lizinq” ASC tərəfindən, ümumilikdə, 3480 
ədəd müxtəlif kənd təsərrüfatı texnikasının 
alınması barədə müqavilələr bağlanıb, 2018-
ci ildə bu texnikaların 84 faizi (2939 ədəd) 
Azərbaycana gətirilib. 

Hazırda pambıqçılığı dəstəkləyən texni-
ka parkında 50 ədəd pambıqyığan kombayn, 
570 ədəd traktor, 360 ədəd kotan, 420 ədəd 
çiyidsəpən, 350 ədəd pambıq kultivatoru, 
330 ədəd traktor qoşqusu, 150 ədəd çöpdoğ-
rayan və digər kənd təsərrüfatı texnikaları 
mövcuddur. Mövcud texnika sayı pambıq 
sahələrində becərmə, aqrotexniki qulluq və 
məhsul yığımını 100 faiz həyata keçirməyə 
imkan verir. 

V.Hüseynli, həmçinin bildirdi ki, sahənin 
inkişafı ilə əlaqədar müxtəlif ölkələrin 
təcrübələri öyrənilir. 2019-cu ildə pambıq 
bitkisinin becərilməsi sahəsində bir sıra 
ölkələrlə qurulmuş əməkdaşlıq çərçivəsində 
ayrı-ayrı ölkələrin pambıq becərmə texno-
logiyalarından istifadə edilməklə nümunəvi 
təsərrüfatlar təşkil olunub. 

Bu istiqamətdə konkret misallar çəkmək 
olar. Məsələn, Ucar rayonunda Çin texnolo-
giyası əsasında 5-10 hektar sahədə, Beyləqan 
rayonunda Türkiyə texnologiyası əsasında 
5 hektar sahədə, yenə Beyləqan rayonunda 
Yunanıstan texnologiyası əsasında 40 hektar 
sahədə pambıq əkini aparılıb. Nümunəvi 
təsərrüfatlarda ən müasir texnologiyala-
rın tətbiqi sayəsində yüksək məhsuldarlıq 
əldə ediləcəyi gözlənilir. Yekun nəticədə 
müasir təcrübənin bütün respublika üzrə 
tətbiqi pambıqçılıqda orta məhsuldarlığı 
yüksəltməyə imkan verəcək. 

Məsaim ABDULLAYEV, 
 “Xalq qəzeti” 

Ermənilərin “ekoloji 
terror”u davam edir 

Amulsarın istismarı region üçün ekoloji faciə deməkdir

Pambıqçılıq: məqsəd əvvəlki 
şöhrəti bərpa etməkdir 
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